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به گفته بســیاری از شــهروندان و مســئولان شهرستان 
سرخس بیمارستان لقمان حکیم این شهر، دارای مشکلاتی 
است که از ابتدای بهره برداری از آن وجود داشته که نه تنها 
برطرف نشده بلکه آینده نگری هم در ساخت آن پیش بینی 
نشده است. به تازگی نیز بیماران و همراهان آنها از مشکلات 
سرمایشی، فاضلاب و نحوه امحای زباله های بیمارستانی و 

دفع فاضلاب این مرکز درمانی گله مندند.
به گزارش خبرنگار ایلنا، بیمارستان لقمان حکیم سرخس 
پروژه نیمه کاره ای اســت که حدود ۲۰ ســال پیش، برای 
۹۶ تخت خواب طراحی شــد، اما در فرایند اتمام پروژه، دو 
ســوم آن یعنی ۶۴ تخت  خواب تا اوایل سال ۸۴ آماده و به 
بهره برداری رســید و ۳۰ تخت عملا  از مجموعه این تنها 
مرکز درمانی شهرستان که شامل بخش تصویربرداری، آی .
ســی.یو و… نیز در آن واقع شده در وضعیت نازک  کاری 
رها و ردیف بودجه ملی آن حذف که پس از چندین ســال 
توقف مجددا طی سالهای گذشته و با همیاری آستان قدس، 
بخش سی تی اسکن به همراه تجهیزات لازم به بهره برداری 
رســید و در ایام کرونا مشــکل بزرگ شهروندان و اعزام به 
مشهد را تا حدودی حل کرد.اما از آنجا که به قول بسیاری 
از کارشناســان از ابتدا طراحی این مرکــز درمانی  دارای 
مشــکلاتی بوده و آینده نگری در آن پیش بینی نشده بود، 
هر از چند گاهی در بخش های سرمایشی، فاضلاب و امحای 
زباله مشــکلاتی را در پی داشــته و دارد که مردم را عاصی 

کرده است.
شــهروندی که همســرش در بخش زنان بستری است با 
گلایه از وضعیت سرمایشــی بیمارستان گفت: جای تاسف 
دارد که پس از گذشــت چند دهه شهرستان سرخس یک 
بیمارستان درست و حسابی  ندارد، سالها با کمبود پزشک 
سر شد، مدتی مشکل دفن وسوزاندن زباله داشتند، در ایام 
کرونا دســتگاه اکسیژن ســاز خراب بود و حالا که گرما در 
ســرخس به ۵۰ درجه می رسد وسایل سرمایشی ندارد که 
باید از خانه پنکه بیاوریم.وی با گلایه از عملکرد مســئولان 
افزود: نمی دانم چرا مســئولان بــه وعده هایی که می دهند 
عمل نمی کنند.خانمی که بالای ســر پدر بیمارش بود و با 
مقوایی صــورت بیمارش را باد می زد اظهــار کرد: در این 
ایام که هوا گرم می شــود، گرمای داخل اطاق ها دوچندان 
و برای آدمهای ســالم غیر تحمل می شــود، چه رســد به 
بیماران؛ در این بیمارستان تهویه درستی انجام نمی شود و  
وسایل سرمایشی و  تهویه هوا خراب است. بیشتر همراهان 
مجبورنــد با کاغذ و مقوا بیماران شــان را بــاد بزنند ؛چرا 

مسئولان مربوط اقدامی برای تجهیز بیمارستان نمی کنند؟
یک جوان شهروند سرخسی نیز اظهار کرد: شرایط نامناسب 
این بیمارســتان موضــوع جدیدی برای اهالی ســرخس 
نیست. مدت هاســت وضعیت نامطلوب خدمات رسانی این 
بیمارستان صدای بسیاری از مردم بخصوص اقشار ضعیف 
را که نمی توانند به مشهد بروند ،درآورده است. البته نسبت 
به گذشته  در حوزه تامین پزشک و نصب دستگاه سی تی 
اسکن بهتر شده اما مشکل  تجهیز وسایل سرمایشی مراجعه 

کنندگان و بیماران را آزار می دهد.
وی ادامه داد: این بیمارستان فضای سبزی ندارد که بتواند 
فضا را تلطیف کند محیط این بیمارستان برهوت زده است 
و  به انســان  استرس وارد می کند. منطقه ای که زمین اش 
مستعد کاشت هرگونه درختی است به بهانه نداشتن اعتبار 
شبیه زندان است تا بیمارستان، بر همین اساس سرخسی ها 
مجبورند، خطر جاده، هزینه های متعدد و ســرگردانی در 
مشــهد را به جان خریده و برای درمان ساده ترین بیماری  

هم  راهی مرکز استان  شوند.
امــام جمعه ســرخس با اشــاره به آخریــن وضعیت این 
بیمارســتان گفت: این مرکز درمانی که پس از گذشت ۳۰ 
ســال از زمان پی ریزی به بهره برداری رســیده هم اکنون 
مانند مخروبه  است که هر جای آن را دست می زنید جای 
دیگرش خراب می شود و کلی هزینه مضاعف  به بار می آورد، 
شــاید اگر برای یکبار هم که شــده خراب می شد و دوباره 
ساخته می شد این قدر هزینه و خرابی نداشت.حجت الاسلام 
محمد بختیاری با بیان اینکه هم پیمانکار و هر کســی که 
این پروژه را تحویل گرفته به این مردم خیانت کرده گفت :  
در جریان شیوع کرونا با کمک مردم ، آستان قدس و سایر 
خیرین توانستم بسیاری از امکاناتی که نیاز  بود را تهیه وتا 
حدودی مشــکلات را حل کنیم.  لذا برای رفع  مشــکلات 
دیگر بیمارســتان با همکاری آستان قدس، قرار شد هفده 
میلیارد تومان اعتبار بگیریم تا بتوانیم بخشــی از مشکلات 

بیمارستان را حل کنیم.
در ادامه این گزارش مدیر شــبکه بهداشت درمان سرخس 
در خصوص آخرین اقدامات انجام شــده در رفع مشــکل 
سرمایشی بیمارســتان لقمان سرخس که هم اکنون مردم 
دمای بــالای ۴۵ درجه را تجربه می کند گفت: سیســتم 
سرمایشی بیمارستان سالهاســت به علت فعالیت، با توجه 

به وضعیــت آب وهوای منطقه وطوفان های گرد خاک و.....
فرسوده شــده به طوری که از ۶ دستگاه چیلر با تجهیزات 
کامل فقط دو دســتگاه قابل تعمیر است که چندی پیش 
جهت تعمیر به استان ارســال شده است.حسین کاووسی 
افزود: از آنجا که تعدادی از چیلر ها از رده خارج شده وصرفه 
اقتصادی تعمیر ندارد، قرار شــد در اختیار دانشــگاه قرار 
بگیرد و به فروش رســد تا هزینه تعمیردوچیلر دیگر شود 
که امیدواریم تا پایان سال چیلر های تعمیری به بیمارستان 

انتقال یابد.
مدیر شبکه بهداشت درمان ســرخس در ادامه با پوزش از 
وضعیت پیش آمده یادآور شــد: از زمان یک ماهه حضورم 
تلاش کرده ام مشکلات بیمارستان را به هر شکلی مدیریت 
کنیم؛ در همین راســتا در اقدامی جهــادی و پیگیری های 
مســتمر امام جمعــه و فرماندار و همچنین با مســاعدت 
دانشگاه علوم پزشکی، اعتبارخرید ۱۰ دستگاه کولر اسپیلت 
محقق شد که خوشبختانه در چند روز گذشته در اطاق های 
۴ تخته بیمارســتان، بخش دیالیز، زایمان و... نصب شد و 
مشکل تعدادی از اطاق ها برطرف شد.وی با بیان اینکه هم 
اکنون بیمارستان نیازمند ۳۰ دستگاه اسپیلت در بخش های 
مختلف اســت اظهار کرد: هم اکنون بــه صورت ضروری 
اطاق های ســی ســی یو، اتاق عمل، اورژانس، پرســتاری، 
استراحت پزشکان، آشپزخانه و اطاق های ایزوله خصوصی 
کولر اســپیلت کم دارد، که البته با ورود چیلر های تعمیری 
مشکل در پایان سال حل می شود اما در کوتاه مدت کماکان 

بخشهای اعلام شده مشکل دارد.
مدیر شبکه بهداشت درمان سرخس در پایان تصریح کرد: 
بیمارســتان لقمان با قدمت دودهه بهره برداری، متاسفانه 
از آنجا که در طراحی آن مطالعات کارشناســی درســت و 
آینده نگری لحاظ نشــده، هزینه زیادی در بازسازی روی 

دســت ما می گذارد، به طوری که هــم اکنون برای فضای 
سبز بیمارستان نیازمند ۵۰ میلیارد تومان اعتبار هستیم تا 
بتوانیم سیستم موتورخانه، لوله کشی ،تصفیه و....را تعمیر و 

آبرسانی به فضای سبز بیمارستان را برقرارکنیم. 
فرماندار سرخس نیز در خصوص آخرین وضعیت بیمارستان 
لقمان حکیم سرخس و اقدامات انجام شده ،گفت: اگر چه 
در چند سال گذشــته، بالغ بر دو میلیارد و پانصد میلیون 
تومان از ســوی دانشگاه علوم پزشکی در بخش سرمایشی 
بیمارســتان هزینه شده، اما طی این مدت از این تجهیزات 
نگهداری نشــده و مدیران وقت مدعی بودند کمپرســر ها 
خراب اســت و همه را به مشهد جهت تعمیر انتقال دادند 
و آنچه در بیمارســتان از این تاسیسات باقی مانده اسکلت 
فلزی بیش نیست.حســن نــوری زاده افــزود: در دوماهه 
مسئولیت فرمانداری شهرســتان، دو مرحله از بیمارستان 
بازدید و مشــکلات ایــن واحد درمانــی را از نزدیک مورد 
بررســی قرار دادیم وجلســاتی را به منظور رفع مشکلات 
موجود با مســئولان بهداشتی برگزار کرده ایم که در جمع 
بندی مقرر شد تیمی از متخصصان بخش تاسیسات شرکت 
گاز شهید هاشــمی نژاد مشکلات بیمارستان را بخصوص در 
بخش سرمایشــی با توجه به دمای بالای شهرستان و دیگر 
زیرساخت ها مورد مطالعه و بررسی قرار دهند وگزارش آن 
را به اطلاع برسانند.نماینده عالی دولت در شهرستان اظهار 
کرد: بر اســاس بررسی های کارشناســان بخش تاسیسات 
شرکت بهره برداری گاز دو راه حل پیشنهاد شد؛ ابتدا تعمیر 
سیســتم های موجود و یا خرید چیلــر و تجهیزات جانبی 
جدید که اولین پیشنهاد به علت طولانی بودن زمان تعمیر 
و هزینــه بالغ بر ۱ میلیارد تومان امکان پذیر نبود و دومین 
پیشنهاد نیز عدم منابع تامین اعتبار خرید دستگاه عملا کار 

را به بن بست کشاند.
وی افزود: لذا  با رایزنی هایی که با اســتان از ســوی مدیر 
شبکه بهداشــت انجام گرفت، مقرر شد سیستم ها فرسوده 
و دســتگاه های موجود که جهت تعمیر به استان فرستاده 
شده به فروش رود، تا از فروش این تجهیزات بتوان مشکل 
تاحدودی رفع شــود. بر همین اساس دانشگاه بالغ بر ۸۰۰ 
میلیون تومان تخصیص داد و تعداد ۱۰ دســتگاه اسپیلت 

خریداری و هم اکنون در بیمارستان نصب شده است.
فرمانــدار ســرخس در پایــان تصریــح کــرد: از تعــداد 
کمپرسورهای ارسالی به مشــهد جهت تعمیر، دو دستگاه 
که ســالم تر و قابل تعمیر اســت تا پایان سال آماده و در 
بیمارستان نصب می شــود اما در کوتاهترین زمان موجود، 
تــلاش داریم با همیاری شــرکت های گاز منطقه ویژه و از 
محل مسئولیت های اجتماعی تعدادی اسپیلت دیگر تهیه 
تا بتوانیم تابستان امســال را به شکلی پشت سرگذاشته و 
برای آینده سیســتم سرمایشی بیمارســتان لقمان حکیم 
راهکار اساســی تری بکار ببندیم. ضمــن اینکه با توجه به 
تامین نیروی کادر درمانی دی کلینیک شرکت نفت بزودی 
این واحد درمانی که از تجهیزات کافی برخوردار اســت در 

چرخه خدمات رسانی وارد می شود.

بررسی مشکلات تمام نشدنی بیمارستان لقمان حکیم سرخس
امام جمعه: بیمارستان مخروبه ای بیش نیست

فاز B5 پل آذربایجان غربی افتتاح می گردد 
گروه شهرستانها- رضا ایمانپور: شهردار ارومیه گفت: فاز B۵ پل آذربایجان 
ارومیه مرداد ماه امســال به بهره برداری می رسد.حسین مهدی زاده در مراسم 
جشنواره تابستانه که در مجموعه تفریحی دهکده چی چست برگزار شد، با اشاره 
به اینکه ۴۰۰ میلیارد تومان از بدهی شــهرداری تسویه شده است، برگزار شد، 
بااشــاره به اقدامات  افزود:  اولویت شهرداری ارومیه، اتمام پروژه های نیمه تمام 
اســت که از بین پروژه های نیمه تمام، تا ۲۵ روز آینده فاز B۵ پل آذربایجان به 
بهره برداری می رسد و از بار ترافیکی شهر کاسته خواهد شد. وی فضای سبز را 
ریه های شــهر عنوان کرد و گفت: ایجاد ۵ پارک دیگر در محلات نیز در دستور 
کار اســت. شــهردار ارومیه اظهار کرد:  روزانه بیش از ۵۰۰ تن زباله در ارومیه 
جمع آوری می شــود که ۵۰ درصد قابل تفکیک است ضروری است به کودکان 
در خصوص تفکیک زباله آموزشهای لازم ارایه شود. وی ادامه داد:  تفکیک زباله 
از مبدا در شــهر ارومیه در دست مطالعه است. دهکده چی چست با هدف ایجاد 
نشاط و شادابی شــهروندان، معرفی ظرفیت های فرهنگی، هنری و گردشگری، 
نمایش و عرضــه محصولات باغی و کشــاورزی بومی ارومیه و صنایع تبدیلی و 
وابسته، جشنواره تابستانه چی چست، از ۲۴ تیرماه لغایت جمعه ۳۱ تیرماه و به 
مناسبت دهه مبارکه امامت و ولایت میزبان خانواده های ارومیه ای با عنوان »عید 
تا عید« خواهد بود.نمایشگاه میوه های فصلی، غرفه های هدایا، سوغات و صنایع 
دستی، اجرای روزانه برنامه های فرهنگی و هنری از برنامه های این جشنواره است.

این جشــنواره همه روزه از ساعت ۱7 با اجرای برنامه های شاد و متنوع پذیرای 
بازدیدکنندگان است.

خسارت ۳۰ درصدی خشکسالی به باغات لرستان
مدیر باغبانی جهادکشاورزی لرستان با بیان اینکه خسارت ۱۰ تا ۳۰٪ به باغات 
استان شده، گفت: در مواردی شاهد خسارت صددرصدی به باغات استان هستیم.

به گزارش ایلنا ، محمدحســن کیانی فر بااشاره به اینکه کاهش بارش  ها و بروز 
خشکسالی باعث خسارت ۱۰ تا ۳۰ درصدی به باغات استان شده، اظهار داشت: 
در مواردی شاهد خســارت صد درصدی به باغات استان هستیم و این موضوع 
کاهــش تولید محصولات باغــی را به دنبال دارد.وی افــزود: نه تنها در مناطق 
گرمسیری بلکه در مناطق سردسیر و معتدل استان به دلیل عدم آبدهی قنوات 
و چا  ه ها شاهد خشکسالی و خسارت به باغات استان هستیم.مدیر باغبانی جهاد 
کشاورزی لرستان با اشاره به اینکه میزان برداشت محصول از باغات استان سالانه 
حــدود ۳۲۰ هزار تن بــوده، عنوان کرد: در خوشــبینانه ترین حالت اگر درصد 
خشکســالی را ۱۰٪ محاسبه کنیم شاهد کاهش ۳۲ هزار تنی محصولات باغی 
خواهیم بود، یعنی خســارت بالای ۳ میلیارد تومان، البته بدون شــک خسارت 
بیش از این رقمی اســت که مطرح شــد.کیانی فر گفت: خسارت خشکسالی به 
باغات استان اشتغال مســتقیم و غیر مستقیم بیش از ۱۰۰۰ نفر را به مخاطره 

انداخته است.

طرف عراقی آماده بازگشایی مرز خسروی نیست
استانداری کرمانشاه با صدور اطلاعیه ای خبر بازگشایی مرز خسروی طی روز )۲7 
تیرماه( را اصلاح و اعلام کرده هنوز طرف عراقی آمادگی بازگشــایی این مرز را 
ندارد.اســتانداری با صدور اطلاعیه ای خبر بازگشایی مرز خسروی را در روز عید 
سعید غدیر خم را اصلاح و اعلام کرد این مرز طی چند روز آتی باز خواهد شد.در 
این اطلاعیه ای اســتاندار کرمانشاه عنوان داشت: بازگشایی مرز خسروی قطعی 
اســت اما با توجه به اعلام عدم آمادگی طرف مقابل طی ســاعات گذشته، این 
بازگشایی اندکی به تاخیر افتاده است.بهمن امیری مقدم افزود: پس از رفع مشکل 
طــرف مقابل و اعلام آمادگی آنان، به زودی این مرز بازگشــایی و پذیرای زائران 

عتبات عالیات خواهد بود.

وزش باد و گرد و خاک برای سه روز آینده
 در خراسان جنوبی

کارشناس هواشناسی خراسان جنوبی برای  سه روز آینده گاهی وزش باد شدید و 
گرد و خاک پیش بینی کرد.فاطمه لطفی، گفت: مطابق الگوی نقشه ها و خروجی 
مدل های پیش یابی هواشناسی طی سه روز آینده با توجه به شیب فشاری حاکم 
در منطقه، گاهی وزش باد شدید گرد و خاک و بخصوص در مرز شرقی و نواحی 
شمال غربی استان و باد بسیار شدید و کاهش کیفیت هوا قابل پیش بینی است.

صید میگوی صورتی در صیدگاه بحرکان هندیجان 
ممنوع شد

مدیرکل شیلات خوزستان گفت: در صیدگاه بحرکان هندیجان از امروز دریابست 
صید میگوی صورتی اعلام می شــود.فتح الله ابوعلی در گفت و گو با ایسنا اظهار 
کرد: با توجه به مصوبه کمیته مدیریت صید استان خوزستان و همزمان با استان 
بوشهر به منظور بازســازی ذخایر میگوی صورتی و جلوگیری از صید غیرمجاز 
این گونه از امروز صید میگوی صورتی ممنوع اعلام می شود.وی افزود: واحدهای 
صدور مجوز صید از صدور مجوز صید در صیدگاه بحرکان از تاریخ اعلام شده تا 
تاریخ آزادسازی صید اینگونه میگو خودداری کنند.ابوعلی تصریح کرد: همچنین 
فرماندهی یگان حفاظت از منابع آبزی خوزستان نسبت به استقرار نیروهای یگان 
در صیدگاه بحرکان به منظور جلوگیری از صید شناورهای صیادی و هدایت آن ها 

به خارج از آن صیدگاه اقدام کند.

۶۰۰ دستگاه اداری هرمزگان بیش از استاندارد
 برق مصرف می کنند

مدیرعامل شــرکت توزیع برق هرمزگان گفت: از یک هــزار و 7۰۰ نهاد دولتی 
و انتظامی اســتان به طور میانگین روزانه ۶۰۰ دســتگاه دولتی و اداری بیش از 
استاندارد برق مصرف می کنند.به گزارش ایلنا از بندرعباس، محمد کریمی با اشاره 
به اینکه ۶۵ درصد اداره های هرمزگان الگوی مصرف را رعایت نمی کنند، عنوان 
کرد: سهمیه استان هرمزگان در مصرف برق، روزانه ۱۱۵ مگاوات ساعت برق بوده 
که ۶۰ درصد آن سهمیه اداره های دولتی است.وی بیان کرد: در صورت مشاهده 
افزایــش بار مصرف پس از اخطار، بلافاصله برق آن نهاد دولتی قطع می شــود.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق هرمزگان اظهار کرد: دستگاه های دولتی موظف 
هستند مصرف خود را در ساعات اداری به میزان ۳۰ درصد و پس از پایان وقت 
اداری به میزان ۶۰ درصد نسبت به سال گذشته کاهش دهند.کریمی یادآورشد: 
از ابتدای خردادماه امســال و با هدف مدیریت بار شــبکه، مصرف برق اداره ها و 
نهادهای عمومی هرمزگان همه روزه به صورت آنلاین و از راه دور کنترل می شود 
که در صورت مصرف بیش از محدوده تعیین شده و بی توجهی به هشدار قطع، 
برق این مجموعه ها قطع شده است.استان هرمزگان در مصرف برق جز استان های 
پر مصرف کشور است و در رده ششم قرار دارد.هرمزگان 7۴۰ هزار مشترک برق 
دارد که ۶۱۲ هزار مشترک معادل ۸۲ درصد آن در بخش خانگی است.بیشترین 
مصرف )۶۸ تا 7۰ درصد( برق اســتان در اوج پیک در فصل تابستان مربوط به 

بخش خانگی است.

شهرک های صنفی بازیافت در مازندران
 اجرایی می شود

رئیس ســازمان صنعت، معدن وتجارت مازندران، از فراهم شدن مقدمات لازم با 
جانمایی نخستین شهرک صنعتی وصنفی بازیافت درشهرستان جویبار خبر داد.

مجید فانی درحاشــیه نشســت با اعضای هیئت مدیره شهرک صنعتی وصنفی 
بنکداران شهرستان آمل در گفتگو با خبرنگار مهر گفت،: چندین مکان مورد نظر 
برای راه اندازی شــهرک صنعتی وصنفی بازیافت در شهرستان جویبار پیشنهاد 
شــده و در هفته پیش رو و برنامه سفر اســتاندار و مدیران دستگاه های اجرایی 
مازندران به این شهرستان مقدمات اجرایی شدن این طرح مهم صنعتی وخدماتی 
فراهم خواهد شد.وی افزود: ایجاد شهرک های صنفی با هدف ساماندهی صنوف 
مزاحم مدیریت شــهری و تجمیع آنها در یک مکان مشخص برنامه اولویت دار 
ســازمان صنعت، معدن وتجارت مازندران اســت.رئیس سازمان صنعت، معدن 
وتجارت مازندران با اشاره به اینکه دو شهرک تخصصی صنفی بنکداران و پایانه 
صادراتی برنج در سال های گذشته در شهرستان آمل به عنوان پایلوت در کشور 
در راســتای مصوبه هیأت وزیران برای ساماندهی وتجمیع صنوف دریک مکان 
مشــخص راه اندازی شده بود، تصریح کرد، خوشــبختانه فرایند اجرا تا تکمیل 
و همچنیــن مدیریت و فعالیت این دو شــهرک اکنون بــه عنوان الگوی برخی 
استان های کشــور برای راه اندازی در دیگر مناطق شده است. فانی اضافه کرد: 
درحــال حاضر متقاضیانی برای ایجاد شــهرک صنفــی وصنعتی تخصصی در 
شهرهای ساری، بابل وقائمشــهر اعلام آمادگی کردند که فرایند اداری و قانونی 

برای راه اندازی آنها در دست بررسی است.

اخبار کوتاه

رئیس اداره امور بیابان اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری استان اصفهان گفت: از مجموع 
۲۸ شهرستان استان اصفهان ، ۱۴ شهرستان 

درگیر پدیــده بیابان زایی است.حســینعلی 
نریمانــی گفت: بیابان زایی و گــرد و غبار از 
چالش های مهم قرن بیســت و یکم در حوزه 

منابع طبیعی محسوب می شود.
او بیشــتر کشــور ها سال به ســال به سمت 
خشــکی پیش می روند، گفت: استان اصفهان 
جزو مناطق خشک و نیمه خشک ایران است 
که از لحاظ بیابانی بودن ۳۰ درصد مســاحت 
این اســتان را بیابــان تشــکیل می دهد در 
حالی که در کشــور ۲۰ درصــد و در دنیا ۱۰ 
درصد مساحت به عرصه های بیابانی اختصاص 

دارد.
مجموع مساحت بیابان های استان اصفهان سه 
میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار است که ۲ میلیون 
و ۸۰۰ هــزار هکتار آن در مناطق تحت تاثیر 

فرسایش بادی قرار دارد.
نریمانی می گوید: وزش باد با ســرعت بیش از 
۶ متر بر ثانیه در مناطق تحت تاثیر فرسایش 
بادی، موجب وقوع توفان گرد و غبار می شود.

هنگامی کــه ســرعت وزش باد در ســجزی 

بــه بیش از ۳.۵ متر بر ثانیه می رســد گرد و 
غبار رخ می دهد که نشان دهنده آن است که 
ذرات خاک پیوســتگی و چسبندگی خود را 
از دســت داده اند.او کانون های بحران در دل 
مناطق فرسایش بادی قرار دارد، گفت: منابع 
زیستی و اقتصادی شامل راه، مناطق مسکونی 
و تاسیسات صنعتی در مسیر گرد و غبار است 

که خسارت هایی به این منابع وارد می شود.
رئیــس اداره امــور بیابــان اداره کل منابــع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان اصفهان گفت: 
مســاحت کانون های بحران استان نزدیک به 
یک میلیون و پانصد هزار هکتار اســت که بر 
اســاس برآورد ها توفان های گرد و غبار ۱۲۸ 
میلیارد تومان در ســال ۹۸ در این مناطق به 
منابع زیستی استان خســارت وارد کردند و 
این خسارت ها در حال حاضر به بیش از ۴۰۰ 

میلیارد تومان می رسد.

به گفته نریمانی ســطح مناطــق تحت تاثیر 
کانون هــای گــرد و غبار در ســال های اخیر 
بدلیل تغییــر اقلیم و کمبود بارندگی افزایش 
پیدا کرده اســت.ایران بالغ بــر ۲.۴ درصد از 
مجموع کل بیابان های جهان را در خود جای 
داده که در ۱7 استان از جمله استان اصفهان 

پراکنده هستند.
نگاهــی به وضعیت اســتان اصفهان از حیث 
عرصه های طبیعی حاکیست که این خطه به 
مرکزیت شهرستان اصفهان با ۲۴ شهرستان، 
مساحتی معادل ۱۰.7 میلیون هکتار دارد که 
بیش از ۹۰ درصد از این مســاحت را معادل 
۹.۸ میلیون هکتــار عرصه های منابع طبیعی 
و ملی و از این میزان حدود ۴۰۳ هزار هکتار 
جنــگل معادل )۴ درصــد(، ۶ میلیون هکتار 
مرتع معادل )۶۴ درصد( و سه میلیون هکتار 

بیابان معادل )۳۲درصد( در برگرفته است.

کشاورزی استان ســمنان علاوه بر کمبود نزولات جوی از 
برخی سیاست های غیرکارشناسی دولتمردان نیز صدماتی 
دیده که بعضی خرده مالکان معتقدند چنانچه قطعی های 
بــرق ادامه دار باشــد باید فاتحه کشــاورزی را بخوانیم.به 
گزارش ایلنا از ســمنان، کشاورزی یکی از بخش های مهم 
اقتصــادی هر کشــور و اولین بخش اقتصــادی در تأمین 
زندگی انســان از قدیــم نقش ایفا کرده اســت. طی چند 
ســال اخیر به دلیل کمبود بارش نزولات آسمانی و برخی 
تصمیمات اشــتباه وزارت نیرو با کمبود برق مواجه شد که 
ســال های گذشته برق مشترکان خانگی مطابق برنامه های 
روزانه قطع می شد اما امســال دولتمردان تصمیم گرفتند 
به جای قطع برق مشترکان خانگی برق چاه های کشاورزی 
و حــوزه صنعــت را مطابق برنامــه تنظیمی قطع کنند تا 
شهروندان و مشترکان خانگی در آسایش باشند اما نه تنها 
این تصمیم چندان کارشناســی شده نبود بلکه معایبی در 
بخش کشاورزی داشت که در ادامه گزارش و گفت و گوی 
تعدادی از کشــاورزان استان سمنان با خبرنگار ایلنا از آنها 

مطلع می شوید.
سیدمهدی ۴۰ ساله یکی از کشــاورزان استان سمنان به 
ایلنا گفت: طی دو سه ســال اخیر که اداره امور منابع آب 
حساسیت بیشتری به برداشــت از آب های زیرزمینی پیدا 

کرده است سیستم کشاورزی ما مختل شده است.وی ادامه 
داد: اخیرا برای چاه های کشــاورزی کنتوری نصب شده که 
بیشــتر از ۵ ماه مجاز نیستیم برداشــت آب داشته باشیم.
این کشــاورز تصریح کرد: بدترین ایــراد این قوانین که در 
سال های اخیر وضع شده این است که هر مرتبه درخواست 
جابه جایــی چاه عمیق یا کف شــکنی می کنیم حدود ۴ 
لیتر از دبی آب که در پروانه بهره برداری قید شده کاهش 

می یابد و به اصطلاح پروانه را بهینه می کنند.
این جوان اســتان سمنان که شغل و منبع درآمدش صرفا 
کشــاورزی اســت، اظهار کرد: با همان میزان آبی که قبلا 
داشــتیم در پاییز ســالیانه چندین هکتار زراعت و در بهار 
خربزه، هندوانه و سایر صیفی جات کشت می کردیم اما الان 
دیگر نمی توانیم هیچ محصولی نه در تابستان و نه در پاییز 
و زمســتان کشت کنیم.محمد از دیگر کشاورزان استان در 
این باره به ایلنا گفت: شغل اصلی من کشاورزی نیست اما با 
سیاست ها و تصمیمات جدید دولت در آینده ای نه چندان 
دور باید اکثر محصولات کشاورزی را وارد کنیم.وی گفت: 
در ســالیان گذشــته با آب همین چاه ها پدران مان گذران 
زندگــی می کردند امــا پس از فوت آنهــا و قوانین موجود 
همچــون قطعی های برق متعدد خرده مالکان کشــاورزی 
در حال از دســت دادن باغات و محصولات کشاورزی شان 

هستند.این کشاورز هم استانی اذعان کرد: حدود نیم هکتار 
باغ پسته دو ساله از پدرم به من ارث رسیده است که چند 
روز گذشــته دقیقا زمانی که مدار آب نوبتم بود از ســاعت 
۱۱ صبح تا ۸ شــب قطع شد.وی با تاکید بر اینکه درختان 
در این فصل احتیاج شــدید به آب دارند، افزود: تا بخواهد 
مدار آب دوباره به نوبت من رسد شاید اواخر تابستان شود 
و تعداد زیادی از درختانم خشــک خواهد شد.یکی دیگر از 
کشــاورزان که خواست نامش فاش نشود  به ایلنا گفت: به 
دلیل قطعی های برق در تابســتان امســال و برهم خوردن 
مدار آب کشاورزان مجبور شدم به دلیل حفظ و زنده ماندن 
درختانم با تانکر آنها را آبیاری کنم.این کشــاورز ادامه داد: 
اگر این روال در سال های بعد نیز ادامه دار باشد باید فاتحه 

کشاورزی را بخوانیم و عطایش را به لقایش ببخشیم.
سیدمحمد حسینی نژاد مدیر توزیع نیروی برق سمنان در 
گفــت و گو با خبرنگار ایلنا بیان کرد: هیأت وزیران مصوبه 
ای دارد که شــورای عالی امنیت ملی نیز آن را تایید کرده 
که ۱۵ خرداد تا ۱۵ شــهریورماه به دلیل مدیریت مصرف 
برق و کنترل و جلوگیری از خاموشــی ها شرکت های برق 
در سراسر کشــور مکلفند چاه های آب کشاورزی را روزانه 
به مدت ۵ ساعت از ساعت ۱۲ تا ۱7 قطع کنند.وی افزود: 
این مصوبه هیأت وزیران است که با نظر مدیران ارشد جهاد 

کشاورزی نیز تصویب شــده است و به همه استان ها ابلاغ 
شــده که مســئول اجرای کار بر عهده استاندار است.مدیر 
توزیع نیروی برق ســمنان تصریح کرد: در بخش صنعت و 
فولاد نیز یک روز در هفته از ســاعت ۱۱ صبح تا ۱۱ شب 
به مدت ۱۲ ســاعت قطع می شــود.وی ادامه داد: چاه های 
کشــاورزی را به جای اینکه هــر روز قطع کنیم دو روز در 
هفته قطع می کنیم و ساعت قطعی را نیز از ۵ ساعت به ۴ 

ساعت کاهش دادیم.
حســینی نژاد با اشــاره بــه اینکــه قطعی های بــرق در 
تمامی شهرهای اســتان رخ می دهد و مربوط به شهرستان 
خاصی نیست، اضافه کرد: عادت کردیم که تمامی چراغ های 
معابر روشن باشد در صورتی که مکلفیم روشنایی معابر را 
به صورت یک در میان روشــن کنیم.وی بیان کرد: استان 
سمنان از نظر میزان خاموشی ها جزو کمترین ها هست و با 
توجه به اینکه چندین سال سابقه کار دارم درک می کنم که 
چاه آبی وجود دارد که ۲۸۰ مشترک )مالک( دارد که بین 
آنها مالک ۱۵ دقیقه ای نیز هست اما قوانین و مقررات هم 
باید رعایت شود.مدیر توزیع برق سمنان اظهار کرد: قطعی 
برق دســتور العمل است و نمی توانیم کاری انجام دهیم اما 
حداکثر توانمان را به کار گرفتیم و امیدوارم ظرف ۱۵ روز 

آینده این مشکلات برطرف شود.

با حضور اســتاندار اردبیل پــروژه کمربندی 
ترانزیتی شهرســتان مرزی بیله ســوار افتتاح 
شــد.در این مراســم که دیروز برگزار شــد، 
استاندار اردبیل با اشاره به موقعیت شهرستان 
مرزی بیله ســوار اظهار کرد: این شهرستان در 
پیشــانی نظام آبروی جمهوری اسلامی ایران 
اســت و باید بهتریــن زیرســاخت های راه و 
حــوزه ترانزیتی و صادرات را داشــته باشــد.
ســید حامد عاملی بــه اقدامات انجام شــده 
در ســال های اخیر در حوزه توســعه راه های 
روســتایی و راه های اصلی اشاره کرد و گفت: 
احداث چهار خطه گرمی به بیله سوار با تأمین 
اعتبار مورد نیاز و تلاش پیمانکار در حال انجام 

اســت که ۱۵ کیلومتر از ســمت بیله سوار تا 
هفته دولت امســال آماده بهره برداری خواهد 
شــد.وی تصریح کرد: تلاش ما بر این است تا 
در شهرستان مرزی بیله سوار خدماتی را ارائه 
کنیم تا سرمایه گذاران، صادرکنندگان و تجار 
از فضای فراهم شــده بیشتر اســتفاده کنند.
استاندار اردبیل به بازگشایی گمرک بیله سوار با 
توافق طرفین اشاره کرد و افزود: امیدواریم بعد 
از سپری شدن کرونا شاهد رونق مجدد تجارت 
بین ۲ کشور و تردد ساکنان و اهالی آذربایجان 
از طریق گمرک بیله ســوار باشیم.عاملی نصب 
دســتگاه اکس.ری را در گمرک بیله ســوار به 
عنوان مصوبات ســفر اخیر وزیر اقتصاد اعلام 

کــرد و ادامه داد: تلاش ما بر این اســت تا هر 
چه سریعتر این دســتگاه در گمرک بیله سوار 
نصب و شاهد فعالیت گسترده گمرک با تمام 
ظرفیت موجود باشیم.وی در بخش دیگری از 
سخنان خود خاطرنشــان کرد: برای محدوده 
منطقه آزاد زمین در شهرســتان بیله ســوار و 
گرمی پیشنهاد شده بود که به تأیید نرسیده و 
قرار است در روزهای آینده با تعیین محدوده 
در این شهرســتان، آغــاز فعالیت منطقه آزاد 
تجاری را شاهد باشیم تا اهالی استان از مزایای 
آن استفاده کنند.استاندار اردبیل فصل کاری 
را بهتریــن فرصت برای تقویــت فعالیت های 
عمرانی و زیربنایی برشمرد و اضافه کرد: تلاش 

ما بر این اســت تا از فصل کاری برای تکمیل 
طرح های نیمه تمام استفاده شود که با تشکیل 

جلسات کمیته برنامه ریزی، توزیع اعتبارات نیز 
آغاز شده و همچنان نیز ادامه دارد.

۳۰ درصد مساحت استان اصفهان را بیابان تشکیل می دهد

گلایه کشاورزان سمنانی از قطعی های مداوم برق چاه های کشاورزی

اگر قطعی برق ادامه دار باشد باید فاتحه کشاورزی سمنان را خواند

کمربند ترانزیتی بیله سوار افتتاح شد


